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falszerstwami tymi zajeli sie wychowankowie Aleksandra Arendta i Elzbiety Zawackie) m.in.
Andrzej Gasiorowski, Krzysztof Steyer, Bogdan Chrzanowski zwigzani z Muzeum Stutthof
oraz Mirostaw Golon, Grzegorz Gérski i Jozef Borzystowski z Zrzeszenia Kaszubsko —
Pomorskiego to wyjatkowi falszerze historii, ktérzy oszukuja nie tylko Spoteczenstwo
Pomorza ale calej Polski. Na przyklad w ,opracowaniu” ich autorstwa pt. ,Losy Tajnej
Organizacji Wojskowej Gryf Pomorski”. Materialy z konferencji w Gdansku z dnia 12 maja
2000 r. podaja, ze przywddcy polskojezycznej grupy Gestapo Aleksander Arendt, Jan
Szalewski, Jan Bianga, Bernard Szczesny, Ludwik Miotk byli w Gryfie i Armii Krajowej. W
ten sposob ci fatszerze gloryfikuja zbrodnicze systemy XX wieku — nazizm i komunizm — co

w Polsce jest przestgpstwem kodeksowym.
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Sieé¢ Dywersji Pozafrontowej czescig systemu obronnego Polski

przedwrzesniowe;j

Przemianowana w 1939 r. na TOW Gryf Kaszubski-Pomorski

Sie¢ Dywersji Pozafrontowej byta oparta na bazie doswiadczen ,,Grupy Wawelberga™.
Byla to sie¢ dywersyjnych zespolow utworzonych przez Oddziat 11 Sztabu Generalnego WP,
dzialajacego na rzecz Il Powstania Slaskiego od 3 maja do 5 lipca 1921 .

W przeddzien wybuchu powstania, 2 maja, w celu uniemozliwienia przygotowanego
juz weczesniej przez Niemcow frontalnego ataku na Slask, Oddziaty Dywersyjne wykonaty
zadania wysadzenia siedmiu mostow na liniach kolejowych laczacych Slask z Niemcami,
m.in. w Swietochtowicach, Opolu, Kluczborku i K¢dzierzynie. Oddzialem tym dowodzit por.
Konrad Wawelberg (Tadeusz Puszczynski). W czasie wykonywania zadan oddziat zostat
podzielony na kilka grup. Byla to scisle zakonspirowana komorka, do ktérej zadah nalezato
m.in. organizowanie sci$le zakonspirowanych grup wysokokwalifikowanych konspir?mtéw i
dywersantow (w kraju i za granicq) oraz taczenie ich w sie¢ o okreslonej strukturze
podlegtosci. Celem tych grup dywersyjnych bylo , w przypadku wybuchu wojny lub zajecia
czesci terytorium RP pozostaé na terenie zajetym przez wroga i prowadzenie na plytkim i
glebokim zapleczu frontu dziatan dywersyjnych, niszczenie mostéw, przepustow i torow
kolejowych, obiektéw o znaczeniu militarnym, sianie zametu na bezposrednim zapleczu
frontu oraz organizowanie konspiracji wojskowej do czasu nadejscia odsieczy.

Na Pomorzu pierwszym organizatorem od 1926 r. sieci Dywersji Pozafrontowej byl
wybitny polski konspirator , por. Jozef Dambek.

Dziatalnosé Sieci Dywersji Pozafrontowej byla scisle utajniona rowniez dla lokalnych
administracji panstwowych. Wiedzialy o niej jedynie najwyzsze wladze panstwowe.

Na przyktad w czasie kiedy na wniosek por. J. Dambka L. Cylkowski przeniesiony
zostal do Gdyni w 1930 r. do Szkoly Podstawowej Nr 1 . Odbylo si¢ to przez wiadze
Kuratorium Okregu Szkolnictwa Pomorskiego jako wyréznienie pod plaszczykiem ,.zaslug
Cylkowskiego w nowoczesnym nauczaniu przyrody i geografii”. Do wybuchu wojny uczyt w
Szkole Podstawowej Nr 1 w Gdyni.

Jak wybuchta wojna 1 wrzesnia 1939 r. to 14 wrze$nia wojska polskie opuscily
Gdynie aby walki przenies¢ poza miasto m.in. na Kepe Oksywska aby unikna¢ zniszczenia
Gdyni.

Jako $wiadek historii stwierdzam, ze wtedy przywodey polskojezycznej grupy

Gestapo Hans Kassner vel Jan Kaszubowski i Aleksander Arendt, 14 wrzesnia powolali w
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Gdyni policj¢ niemiecka i stangli na jej czele. Powolali rowniez w tym samym czasie Urzad
Osiedlenczy 1 Przesiedlenczy SS. Kierowali zbrodniami popetnionymi na Polakach
mieszkajacych w Gdyni jesienig 1939 r. — kierowali tysigce 0sob z Gdyni do Stutthofu i
Piasnicy.

W maju 1940 r. por. J. Dambek awansowat L. Cylkowskiego ps. ,,Lucek” na Szefa
Wywiadu i Kontrwywiadu TOW Gryf Kaszubski na péinocng cze$é¢ Kaszub z siedzibg w
Gdyni. Jest mi wiadomo, na przykiad ze ,Lucek” pomagal ks. Jozefowi Szarkowskiemu z
Gdyni, ktoéry opuscit KL Stutthof (w 1941 r.) przedosta¢ si¢ do GG zaopatrzony zostal w
odpowiednie falszywe dokumenty niemieckie.

Jest mi wiadomym, ze w tym czasie L. Cylkowski byl prawa reka ,.Jura™ (por. Jozefa
Dambka). Zostaje dodatkowo awansowany na Szefa lacznosci kurierskiej Podokregu
Pétnocno-Zachodniego TOW Gryf Kaszubski obejmujacy m.in. pow. Morski ( Wejherowski,
Pucki) oraz Gdynig. Na poczatku lipca 1941 r. TOW Gryf Kaszubski objal swoim zasiegiem
cate Pomorze i zostal przemianowany na TOW Gryf Pomorski.

Od 1940 r. spotykalismy si¢ w konspiracji z L. Cylkowskim na ul. Abrahama w
warsztacie szewskich Rhodego, gdzie byl stworzony jego lokal konspiracyjny i gdzie byt
oficjalnie zatrudniony Cylkowski. Jak udawalismy si¢ na spotkanie konspiracyjne nieslismy
stare buty zwigzane sznuroéwkami i zarzucone na ramig, rzekomo do naprawy.

Na tej samej ulicy Abrahama w Gdyni , ktora w czasie wojny nazywala si¢ Horst
Wessel Strasse 6 mial swoja zakonspirowana placowke Gestapo Aleksander Arendt,
pracowali tam rowniez inni gestapowcy : Hans Kassner vel Jan Kaszubowski, Willi Stefaniak
, Jan Bianga, Bernard Szczgsny, Ludwik Miotk co zostalo ustalone na podstawie naszej
obserwacji.

W czasie wojny dla nas Polakéw bardziej niebezpieczni byli gestapowcy lokalni niz ci
gestapowcy, ktorzy przybyli z giebi Niemiec. Ci lokalni znali jezyk polski, czesto rowniez
znali gwarg lokalna. Znali powigzania rodzinne i polskie zwyczaje. Byli oni zwigzani z
niemiecka V-kolumng , nalezeli do nich m.in. Hans Kassner vel Jan Kaszubowski. Byt on
mordercy tysigcy Polakow, glownie zotnierzy Gryfa. Inwigilacja Polakéw zajmowata si¢
rowniez cala jego rodzina, dwie siostry (jedna z nich w czasie wojny pracowata na Poczcie
Gloéwnej w Gdyni), matka oraz brat. Po wojnie oprécz jednego brata wszyscy pozostali w
Polsce po wojnie wspolpracowali z UB i otrzymali osobiscie od B. Bieruta wysokie

emerytury.
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Czes¢ nas Gryfowcow, nawet znaczacych, po wojnie nie przyznawala sig, ze byta w
Gryfie i nie obciazata tych oprawcow z polskojezycznej grupy Gestapo przemianowanej na
UB po 1945 r aby przezy¢ ich przesladowania.

Gestapowiec Jan Kaszubowski byt rowniez wspotpracownikiem NKWD od 1935 r.,
podobnie jak cata polskoj¢zyczna grupa Gestapo.. Dlatego jak okupacyjne wojska sowieckie
wkroczyly na Pomorze 17 IV 1945 r. stalinowski marszalek Konstanty Rokossowski
zorganizowal sowiecki proces sadowy Jana Kaszubowskiego w Szczecinie, ktory to ,.sqd”
uniewinnil catkowicie tego oprawce, kata Pomorza, ktéry na czele polskojezycznej grupy
Gestapo wymordowal tysiace Polakow, glownie zolierzy Gryfa. Wyrok tego sadu
sowieckiego zatwierdzit Konstanty Rokossowski.

Uniewinnienie sadowe od wszelkich zbrodni agenta NKWD i Gestapo Jana
Kaszubowskiego przez agenta NKWD na Polsk¢ Konstantego Rokossowskiego bylo
jednoznaczne z uniewinnieniem wszystkich oprawcow z polskojezycznej grupy Gestapo
takich jak : Aleksander Arendt, Jan Szalewski, Bernard Szczgsny, Ludwik Miotk, Willi
Stefaniak, Leon Lubecki, Jan Bianga oraz innych i jednoczesne przemianowanie ich na UB.

W roku 1945 Jan Kaszubowski i jego szwagier Aleksander Arendt zostali szefami UB
w Gdansku , w 1947 r. Jan Kaszubowski zostal w Warszawie doradca ptk. NKWD i agenta
Gestapo Bolestawa Bieruta.

Jest mi wiadomym, ze w 2000 r. Zespét ds. Upamigtniania Etosu TOW Gryf

Pomorski, ktéry powstal w 1980 r. skierowal Wniosek do Oddzialu Gdanskiego IPN w celu
ukarania tych oprawcow m.in. Jana Kaszubowskiego i Aleksandra Arendta.
Wiadomo mi, ze Wniosek o $ciganie ich zostal odrzucony i na pewno bedzie przez Oddziat
Gdanskiego IPN umorzony ,a osoby , te ktore domagaty si¢ prawdy beda przez Oddzial
Gdanskiego IPN nalezycie ukarane. Dlatego jako $wiadek historii podjatem wspélpracg z
osobami z Zespolu ds. Upamigtniania Etosu TOW Gryf Pomorski. Poniewaz osoby te
zastuguja na najwyzszy szacunek, pracuja od lat pro publico bono w upamigtnianiu Zotnierzy
Gryfa.

Gestapowiec A. Arendt byl jeszcze bardziej niebezpieczny dla Polakéw niz
Gestapowiec Jan Kaszubowski, ktory nie kryl sig, ze byt w Gestapo, mozna bylo jego unikac -
chodzit umundurowany. A. Arendt byl pracownikiem tajnej niemieckiej policji — Gestapo a
po wojnie klamal podajac, ze byl Komendantem Naczelnym Gryfa i ktamat , ze réwniez byt
wiezniem KL Stutthof. A. Arendta Kaszubowski czgsto kierowat do wigzien Gestapo gdzie
byli wiezieni zoinierze Gryfa, tam udawal Polaka réwniez skazanego. W ten sposob

rozpracowywal zotierzy Gryfa, w tej samej roli wystgpowat Jan Bianga réwniez najblizszy
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w Toruniu.
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Czolowi gestapowcy przesladowcy

Gryfa

Nie wiem czy to byl przypadek, ze na przestrzeni p6t kilometra w poblizu ul.
Pomorskiej mieszkato czterech niemieckich oprawcow, ktdrzy rozpracowywali i likwidowali
zotnierzy Gryfa na calym Pomorzu, byli to :

- Herbert Teuffel sekretarz kryminalny w Kripo, w bytym Wolnym Miescie Gdansku, Gdyni,
Wejherowie, Pucku, Starogardzie Gdanskim. Od polowy wrzesnia 1939 r. do konca wojny
bezposredni przetozony Hansa Kassnera vel Jana Kaszubowskiego i Aleksandra Arendta ps.
»Zeger”. Przestuchiwal, aresztowal, kompletowat listy skazanych na $mier¢ Polakow.

Od poczatku 1940 r. byt komisarzem granicznym Gestapo w Gdyni, kierownikiem referatow :
spraw gospodarki wojennej, kosciota , policji granicznej, zwalczal w szczegélnosei zotnierzy
Gryfa, grupy wywiadowcze. Rozpracowywal rowniez Poloni¢ Gdanska i jej organizacje na
catym Pomorzu.

- Aleksander Arendt, Jan Kaszubowski — gestapowcy ci mieszkali w poblizu Herberta
Teuffela na ulicy Olsztynskiej 26. W tym domu na parterze mieszkat Jan Kaszubowski a na
pietrze mieszkat Aleksander Arendt. Widywatem ich razem czgsto.

W dniu 16 lipca 1941 r. H. Teuffel wspélnie z Janem Kaszubowskim i Aleksandrem
Arendt przeprowadzili m.in. nast¢pujaca prowokacj¢ w Sianowie na Kaszubach w celu
zastraszania ludnoéci kaszubskiej. Byl to czas, kiedy w lipcu 1941 r. wojska hitlerowskie
parly nieustannie na Moskwe wydawalo si¢ hitlerowcom, ze losy wojny sg juz przesadzone.
16 lipca 1941 r. do Sianowa przybyla licznie ludnos¢ Kaszubska na odpust Matki Boskiej
Szkaplerznej Krolowej Kaszub. W tych latach niezwyklej proby przybyli ttumnie aby szukaé
pociechy i lepszego losu i swojej Krolowej Kaszub.

Wtedy z polecenia H. Teuffela Jan Kaszubowski i Aleksander Arendt kierowali
przeprowadzong egzekucja przez powieszenie na czterech zolnierzach Gryfa, wigzniach
przywiezionych dzief wezesniej ze Stutthofu. Postawiono szubienicg. Zmuszono sila zebrang
ludno$¢ w kosciele w Sianowie na odpuscie do ogladania tej egzekucji na nastgpujacych
zotnierzach Gryfa :

Janie Dabrowskim z Kamienicy Krolweskiej

Antonim Naczku z Tuchlina

Jozefie Glodowskim z Gowidlina

Franciszku Paszke z Kartuz
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Zaraz po wojnie miejscowa ludno$¢ postawita spontanicznie w micjscu tej egzekucji trzy
krzyze oraz tablicg pamiatkowa na miejscowym urzedzie. W okresie, kiedy wprowadzono
Stan Wojenny a gestapowiec A. Arendt znalazl si¢ w wojewodzkim , Parriotycznym Ruchu
Odrodzenia Narodowego™ - PRON polecil podstepnie usunigcie trzech krzyzy i tablicy
pamiatkowej.

W ostatniej fazie wojny , kiedy Hitler kierowat na front nawet dzieci, H. Teuffel , Jan
Kaszubowski, Aleksander Arendt, Jan Szalewski, Ludwik Miotk, Jan Bianga, Willi Stefaniak
nasilili dzialania skierowane przeciwko zotnierzom TOW Gryf Pomorski.

Rozpoczgli wigksze naglasnianie ich akeji skierowanych przeciwko zotnierzom Gryfa.
Glosili istnienie wielkiego zagrozenia dla ludnosci niemieckiej ze strony  Gryfa.
Rozmieszczali oni wielkie tablice z napisami w jezyku niemieckim na calym Pomorzu,
szczegolnie w poblizu laséw, ktére to napisy mozna przettumaczy¢ nastepujaco :

»Uwaga ! Polscy bandyci”. Wyolbrzymiali to zagrozenie aby nie byli skierowani szczegolnie
na front wschodni, skoro tu na froncie wewnetrznym jest takie wielkie zagrozenie dla
ludnosci niemieckiej i znajdujacego sig tu przemystu zbrojeniowego.

W tym czasie cz¢$¢ polskojezycznej grupy Gestapo miata gwarancje Moskwy, ze za
zastugi dla ZSRR obejmie najwazniejsze stanowiska w zniewolonej Polsce. Dlatego
likwidowata wszelkie osoby, ktére byly $wiadkami zbrodniczej dziatalnosci tej grupy
Gestapo. Szczegolnie zotnierzy Gryfa ze Sztabéw Dowédczych znajacych wyjatkowo dobrze
zbrodnie polskoj¢zycznej grupy Gestapo przemianowanej na UB po 1945 r. Zotnierze Gryfa
nie zlozyli broni po 1945 r. poniewaz Polska nie byla wolna, byli$my zotnierzami wykletymi.
W takiej kolejnosci z rak polskojezycznej grupy Gestapo przemianowanej na UB po 1945 r.
gingli m.in. przywodcy ze scistego kierownictwa Gryfa w czasie wojny i po 1945 r. :

- 10 stycznia 1944 r. polslgojqzyczna grupa Gestapo z Herbertem Teuffel, Janem
Kaszubowskim, Aleksandrem Arendtem dokonala ataku na Sztab por. Jézefa Dambka
Dowodey Gryfa, ktéry miescit si¢ w Kamienicy Krélewskiej na wybudowaniu w bunkre
zwanym ,.Gniazdo Gryfitéw” w zagrodzie bohaterskiej rodziny Jana Kwidzynskiego ps.
»Wilk”. Dowédey Gryfa por. Jozefa Dambka nie bylo wtedy w zagrodzie Kwidzynskich. W
bunkrze byt Komendant Gryfa na powiat Morski por. Bernard Michatka ps. »Batory” bliski
wspélpracownik por. J. Dambka i jego brat Albin Michatka ps. ,,Zegar”.

Zaskoczeni przez polskoj¢zyczna grupe Gestapo zolnierze Gryfa nie poddali si¢ razem z
Janem Kwidzynskim, walczyli przez 16 godzin do wyczerpania amunicji, kiedy zabraklo
amunicji odrzucali rzucane do bunkra granaty. W bunkrze zginal Bernard Michatka i Jan

Kwidzynski. Oprawcy wysadzili bunkier w powietrze razem z cialami obroncéw.
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Z uwagi na wyjatkowe bohaterstwo obrona reduty ,Gniazda Gryfitow” przeszla do
pomorskiej legendy. Oprawcy ci m.in. Jan Kaszubowski i Aleksander Arendt za te zbrodnie
nie zostali osadzeni. Oddzial Gdanskiego IPN odrzucit Wniosek z 2000 r. o Sciganie tych

gestapowcow w ramach zacierania wspélnych zbrodni nazistowsko-komunistycznych.

- 4 marca 1944 r. zamordowany zostal skrytobdjczo twoérca i Dowoddca Gryfa por. Jozef

Dambek w Sikorzynie , w wyniku zdrady rodziny Piaseckich

- 24/25 maja 1944 r. w Szymbarku strzatami w tyl glowy zostalo zamordowanych dziesieciu
najblizszych wspotpracownikéw por. J. Dambka. W tym dwoch zalozycieli TOW Gryf

Kaszubski z wrzesnia 1939 r. z Czarlina.

- 25/26 maja 1944 r. polskojezyczna grupa Gestapo zlikwidowata 40-50 swoich
dotychczasowych wspolpracownikdw, ktérzy brali udziat dzien wezesniej w zamordowaniu w
Szymbarku dziesigciu zolnierzy Gryfa. Oprawcy obawiali sig, ze ci dotychczasowi
wspolpracownicy w zbrodniczej dziatalnosci nie utrzymaja w tajemnicy tej zbrodni oraz
innych po 1945 r. Poniewaz byly to osoby z marginesu spolecznego, ktére dzialaly w
polskojezycznej grupie Gestapo. Spod Szymbarka wszyscy oprawcy przemiescili si¢ do
Pubiany, tam ich posegregowano na tych co maja zginac i tych co dokonaja na nich egzekucji
i umieszczono ich w opuszczonych bunkrach Gryfa. Do tych bunkréow ,w ktérych byty osoby
przeznaczone na zaglade nocg na jeden sygnal , kiedy spali wrzucono wigzki granatow a

rannych dobijano.

- 12 lipca 1944 r. zostat zamordowany poprzez powieszenie w Stutthof Lucjan Cylkowski.
Aresztowany po raz drugi 10 marca 1944 r. przez polskoj¢zyczna grupe Gestapo i przekazany

do Stutthof na likwidacjg.

- w styczniu 1945 r. podstgpnie aresztowano por. inz. Grzegorza Wojewskiego, Komendanta
Naczelnego Gryfa w latach 1943-1945. Aresztowania w Mniszku pod Grudziadzem dokonata
polskojezyczna grupa Gestapo ubrana w mundury NKWD. Nie znala jezyka rosyjskiego —
méwita po niemiecku. Zostal zamordowany skrytobdjczo — ciata nie wydano rodzinie. Po
wojnie ci oprawcy glosili, ze gestapowiec A. Arendt byl Komendantem Gryfa m.in. tacy

falszerze historii jak Krzysztof Komorowski, Andrzej Gasiorowski, Krzysztof Steyer,
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Elzbieta Zawacka, Bogdan Chrzanowski, Mirostaw Golon, Zbigniew Talewski, Stanistaw
Gierszewski, Jozef Borzyszkowski.

- w marcu 1945 r. zostal zamordowany na Pomorzu por. Jan Gonez , Komendant Gryfa na
pow. Koscierski oraz gtowny dokumentalista i kronikarz Gryfa. Ciala réwniez nie wydano

rodzinie. Aby potem falszowali , ze zostal wywieziony w glab Rosji i tam zginat.

- we wrzesniu 1946 r. polskojezyczna grupa Gestapo zamordowata skrytobojczo ostatniego

Dowddcg Gryfa por. Augustyna Westphala w Wejherowie, kiedy si¢ ujawnit.

- w 1950 r. podstgpnie pojmano Bernarda Pawskiego, Samodzielnego Komendanta TOW
Gryf Pomorski Miasta Grudzigdza, bliskiego wspolpracownika por. Jézefa Dambka i por.
Augustyna Westphala. Pod pozorem przestuchania go na UB, zwiazano mu sznurem rg¢ce na
plecach i utopiono w Wisle. Byl czlonkiem Naczelnej Rady w Gryfie. Niewygodnym
$wiadkiem w falszowaniu historii Pomorza a osobliwie Narodowo-Katolickiego Gryfa. Jako
Samodzielny Komendant Gryfa Miasta Grudziadza podlegal bezposrednio Dowddcy Gryfa
por. Jozefowi Dambkowi a po $mierci Dambka podlegat bezposrednio por. A. Westphalowi z
Wejherowa, ostatniemu Dowoddcy Gryfa.

Z tego tytutu znal doskonale obsade personalng w Gryfie. Wiedzial, ze gestapowcy
tacy jak A. Arendt, L. Lubecki, Jan Szalewski, Jan Bianga, Ludwik Miotk, Willi Stefaniak,
Bernard Szczesny byli oprawcami zoinierzy Gryfa jak rdwniez jednoczes$nie na ustugach
NKWD. Byl wielka przeszkodg w falszowaniu historii Gryfa po 1945 r. przez polskoj¢zyczna
grupe Gestapo , o czym mdwita mi Szefowa Sztabu Gertruda Wojewska (juz po wojnie), Zona
Komendanta Naczelnego Gryfa por. inz. Grzegorza Wojewskiego w latach 1943-1945.
Gertruda Wojewska podkreslata, ze zona Bernarda Pawskiego byla jej rodzona siostra z domu
Walter z Wejherowa. Wyjasniata, ze B. Pawski od 11 listopada 1939 r. byl w organizacji
»Polska Zyje”, ktora z nig razem zakladal a potem polaczyli si¢ latem 1942 r. z TOW Gryf
Pomorski. Gertruda Wojewska podkreslata, ze B. Pawski pracowat u Niemca w Grudziadzu ,
ktory go bardzo cenit jako pracownika. Byl buchalterem (ksiggowym) oraz kierowat
produkcja w jego fabryce. Zostal nawet aresztowany przez polskojezyczna grupe Gestapo ale
po paru tygodniach zwolniony. Na interwencje Niemca wiasciciela fabryki, ktory
argumentowal, ze Pawski jest mu niezbgdnie potrzebny bo jego fabryka produkuje materiaty
niezbedne bezposrednio dla Wehrmachtu na froncie. W wyniku tej interwencji zostat
zwolniony. Pawski ,,zyf na stopie legalnej” , zaopatrzony w niemieckie papiery jezdzit w glab

Niemiec po réznego rodzaju surowce potrzebne do produkcji. Byt bardzo mobilny, niezbedny
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w konspiracji dla Dowédcow Gryfa por. J. Dambka i A. Westphala, ktérzy si¢ ukrywali.
Wykonywat bardzo wazne zadania dla nich w konspiracji. Wiadat przy tym biegle jezykiem
niemieckim. Byl Komendantem duzego miasta na Pomorzu , Grudziadza , ktory przezyl
wojne i przesladowania polskojezycznej grupy Gestapo. Oprécz Alfonsa Pryczkowskiego
réwniez .czlonka Rady Naczelnej i legendarnej taczniczki por. Jozefa Dambka i por.
Augustyna Westphala Agnieszki Tempskiej-Pryczkowskiej posiadal najwigksza wiedz¢ o
Gryfie i jego historii. Po wojnie byl wielokrotnie przestuchiwany przez agentéow UB i
informacji wojskowej m.in. Elzbiet¢ Zawacka i Leona Lubeckiego , namawiany byl do
wspdlpracy z informacja wojskowa - UB , ktérej kategorycznie odmawial. Byt patriotg
Polskim a wiec wielka przeszkoda dla polskojezycznej grupy Gestapo przemianowanej 17 IV
1945 r. na UB w falszowaniu historii Pomorza i zatajania zbrodni nazistowsko-
komunistycznej popetnionej na Narodzie Polskim, w czasie wojny i po 1945 r..

Po tych zbrodniach dokonanych m.in. na bohaterskich przywddcach Gryfa ze Sztabow
Dowodcezych, ktore tutaj opisalem rozpoczgto falszowanie catoksztattu historii Gryfa na
wielka skale.

Najogélniej mowiac falszowania te polegaly m.in. na tym , ze podawano, ze
cztonkowie polskojezycznej grupy Gestapo przemianowanej po 1945 r. na UB tacy jak
Aleksander Arendt, Elzbieta Zawacka, Jan Bianga, Jan Szalewski, Ludwik Miotk, Willi
Stefaniak, Leon Lubecki, Bernard Szczgsny, Aleksander Schulz, Jozef Gierszewski ps. ,,Rys”
i jego kochanka Halina Kurowska (ci ostatni wnikngli do TOW Gryf Pomorski z polecenia
polskojezycznej grupy Gestapo w celu jej rozbijania od wewnatrz, po 4 miesiacach zostali
rozpracowani i Jozef Gierszewski ps. ,,Rys” wyrokiem Sadu Organizacyjnego Gryfa zostat
skazany na kar¢ $mierci) mieli naleze¢ do Gryfa. Czgs¢ z tych oprawcoéw wedlug tych
falszowan miata by¢ wieZniami Stutthofu np. Aleksander Arendt, Ludwik Miotk, Bernard
Szczgsny.

Nastepnym etapem falszowan, ktére nastapito po 1956 r. bylo podawanie i tworzenie
falszywych dokuimentéw , gléwnie przez Elzbiet¢ Zawacka, Krzysztofa Komorowskiego,
Andrzeja Gasiorowskiego, Krzysztofa Steyera, Leona Lubeckiego Mirostawa Golona, ze
TOW Gryf Pomorski polaczyl si¢ w czasie wojny z Armig Krajowa a polaczenia tego miat
dokonaé¢ cytowany tu gestapowiec Aleksander Arendt i w ten klamliwy sposéb agenci
Gestapo i NKWD stali si¢ teraz ,,Adkowcami”.

Jako naoczny $wiadek historii i uczestnik tych wydarzen stwierdzam, ze A. Arendt w
czasie wojny byl groznym gestapowcem dla Polakow a szczegdlnie zolnierzy TOW Gryf

Pomorski. Byt w Gestapo i NKWD a po 1945 r. zostal natychmiast przemianowany na
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Falszowanie historii Polskiego Harcerstwa na Pomorzu

przez polskojezyczng grupe Gestapo przemianowang po 1945 r. na UB

Niemcami w czasie wojny , byli réwniez Edmund Smierzchalski i Joachim Joachimezyk.
Podpisali rowniez niemiecka list¢ narodowosciowa. Wspdipracowali szczegdlnie z
polskojezyczng grupa Gestapo , Aleksandrem Arendtem i Leonem Lubeckim, ktérzy zaraz po
1945 r. stali si¢ agentami UB. Mozna tylko sobie wyobrazi¢ co to byli za ,harcerze”, ktorzy
wspolpracowali z takimi oprawcami jak Leon Lubecki i Aleksander Arendt. Na przykiad L.
Lubecki w opracowaniu pt ,,Ruch Oporu na Pomorzu Gdanskim w latach 1939-1945.Gdansk
1961 Wyzsza Szkola Pedagogiczna w Gdansku ,, . Prace Zakladu Kaszuboznawczego o
bohaterach , zotnierzach z Narodowych Sit Zbrojnych tak pisal : ,,Narodowe Sily Zbrojne”
(,NSZ”) - faszystowska organizacja konspiracyjna , zdecydowanie wroga ugrupowaniom
lewicowym 1 Zwiazkowi Radzieckiemu , w ,NSZ” wchodzily wszystkie polskie
konspiracyjne ugrupowania nacjonalistyczne. W czasie zimowej ofensywy Armii Czerwonej
w Polsce oddzialy NSZ wycofaly si¢ razem z Niemcami na tereny niemieckie”.

Natomiast gestapowiec Aleksander Arendt na podstawie dokumentéw z Archiwum Komitetu
Wojewodzkiego PZPR w Gdansku — Gryf Pomorski jeszcze w 1968 roku ,, na wniosek Rady
Zakladowej Szpitala Zakaznego w Gdarnsku z dnia 17.05.1968 za zastugi Aleksandra Arendta
w ramach WUBP w Gdansku za Sciganie i likwidacje band Lupaszki, Narodowych Sit
Zbrojnych i Zrzeszenie Wolnosé i Niezawislo$¢ otrzymal Medal za Zaslugi dla Obronnosci
Kraju”.

Falszujac histori¢ harcerzy gdynskich Leon Lubecki podawal, ze m.in. Zygmunt Tanas latem
1943 r. udat sic do Bydgoszczy i nawigzal kontakt z Komenda Okrggowa AK. Jest to
catkowicie wykluczone aby AK wspétpracowato z Niemcami, wspétpracownikami Gestapo i
NKWD.

Stwierdzam, Zze w czasie wojny i po wojnie gestapowcy Aleksander Arendt i Leon Lubecki
wspbtpracowali z Zygmuntem Tanasem, Joachimem Joachimczykiem i Edmundem
Smierzcholskim w falszowaniu historii Harcerzy Gdynskich. Podawali nieprawdziwe fakty,
ze Harcerze Gdynscy mieli wspdlpracowac z sowieckimi okupantami w narzucaniu Polsce

zbrodniczego systemu komunistycznego.




image18.jpeg
Ordery, odsnaczenie i odznaki

1946 r., Medal Zwyciestwe i Wolnosci 1945

‘1946 r. Srebrny Krzyz Zastugl /dwukrotnie/

1955 r. Med;l X-lecia Polski Ludowe]

1957 r. Krzyz Kewalerski Orderu Odrodzenia Polski
1964 r. Krayz Partyzanocki

1967 r. Zastuzony Zieml Gdedskliej

1968 r, Nedal za Zasiugl dla Obronnoscl Kraqu/.

x nayniosek Rady Zak*adowej Szpltale Zakainego w Gdadsku
z dnia 17.05.1968 r. za zastugi Aleksandre Arsndte
w ramach WUBP & Gdeisku za $ciganie i likiwidacje
bandy Zupaszkl, NSZ i Wii.

T e

X) R, Ky pg ik Gaansk 07"




image19.jpeg
18

Prawdziwi wybitni organizatorzy harcerstwa pomorskiego tacy bohaterzy jak Lucjan
Cylkowski, Benedykt Porozynski, Czestaw Porozynski, Bernard Mysliwek, Alojzy Socha,
ksiadz Stefan Wincenty Frelichowski — blogostawiony , ktérego ostatnio Jan Pawel II uczynit
opiekunem duchowym wszystkich odtaméw harcerstwa w Polsce. Wszyscy tu w/w zostali
zamordowani skrytobdjczo w okresie okupacji przez polskojezyczng grupe Gestapo
przemianowang po 1945 r. na UB. Dopiero po likwidacji tych bohateréw przez to UB w 1945
r. zaczeto falszowac histori¢ Harcerstwa Gdynskiego, ze wspdtpracowali oni z okupacyjnymi
wojskami sowieckimi , ktore zniewalaty Narod Polski.

Te ktamstwa gdynskiego harcerstwa odegraly wazng rol¢ w czasie , kiedy min. Jacek

Kuron tworzyl tzw. ,.czerwone harcerstwo” w calej Polsce. Wtedy falszowano m.in. Rotg
Przysiegi Harcerskiej , z ktorej usunigto Boga. Harcerze Polscy od czasu powstania skautingu
WStuzyli zawsze Bogu i Ojczyznie”.
J. Kuron powotywatl si¢ czesto mowiac,ze przeciez Harcerze z Szarych Szeregéw w Gdyni juz
w czasie wojny wspélpracowali scisle z Armig Czerwona. Kuron chcial aby poprzez te
haniebne klamstwa stalinowskiego UB milodziez polska i cate spoleczenstwo zaaprobowato
okupacje sowiecka naszego Kraju. Skoro harcerze gdynscy bratali si¢ z oddziatami NKWD .
Aktywnie te klamstwa tworzyl najblizszy wspotpracownik gestapowca i tajnego
wspotpracownika UB (zalozyciela z ramienia UB Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego a w
Stanie Wojennym w Wojewédzkim PRON-ie) Aleksandra Arendta Leon Lubecki. A obecnie te
klamstwa z okresu stalinowskiego kontynuujg dzieci ubowcoéw zwigzanych z Oddzialem
Gdanskiego IPN np. Andrzej Gasiorowski.

Pisze te stowa jako $wiadek historii , gdynski harcerz aresztowany w Gdyni, kiedy po
upadku Powstania Warszawskiego skierowany zostalem do KL Stutthof, gdzie udato mi si¢
przezy¢. Poniewaz bylem aresztowany w ostatniej fazie wojny. Aresztowany bylem przez
Jana Kaszubowskiego przywodce polskojezycznej grupy Gestapo przemianowanej potem na
UB. Byl on po wojnie doradca ptk. NKWD i agenta Gestapo Bolestawa Bieruta do spraw
walki z tymi osobami, ktére dziataty na rzecz niepodleglego bytu Panstwa Polskiego.
Stwierdzam, te fakty z wielkim niepokojem poniewaz w Gdyni nicktdrzy szanowani Ksi¢za
nawet uwierzyli w te klamstwa komunistyczne z okresu stalinowskiego , kiedy komunisci

walczyli z Kosciotem i calym Narodem Polskim.
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Wspélpraca Jozefa Gierszewskiego ps. ,,Rys”

i Haliny Kurowskiej z Gestapo

Na przetomie 1942/1943 r. wywiadowcy Gryfa Jozef Drewa, Pawel Hebel, Stefan Paczoska

“oraz Komendant Gryfa na powiat koscierski Jan Goncz, ktéry specjalnie w tym celu przez
parg tygodni przebywal w Gdyni na Osiedlu Kolejarzy rozpracowali szpiegowska dziatatno$é
Jozefa Gierszewskiego ps. ,,Rys” i jego kochanki Haliny Kurowskiej . Ustalili ponad wszelka
watpliwos¢ wspdtprace ich z Gestapo a w szczegOlnosci z oficerem Gestapo Kurtem
Hagemannem. Przekazuja oni na Gestapo szpiegowskie materialy m.in. dotyczace miejsc
kwaterowania w bunkrach zotnierzy Gryfa na Pomorzu Gdanskim. A miejscem kontaktowym
tych spotkan byl dworzec kolejowy w Gdyni oraz tajna placowka Gestapo Aleksandra
Arendta w Gdyni na ul. Horst-Wessel Strasse 6 (4brahama 6).

W tym czasie wywiadowcy Gryfa uzyskali informacje, ze niejaka Halina Kurowska
kochanka Jézefa Gierszewskiego ps. ,,Rys” wspélpracuje z Gestapo i przekazuje informacje
m.in. o ukrytych bunkrach — miejscu kwaterowania zolnierzy Gryfa. Jezdzi pociagiem relacji
Koscierzyna — Gdynia i spotyka si¢ z gestapowcami wysokiego szczebla m.in. z Kurtem
Hagemannem, Aleksandrem Arendtem i przekazuje szpiegowskie dokumenty. Komendant
Gryfa na powiat ko$cierski por. Jan Gonez wydat rozkaz sledzenia H. Kurowskiej i poddania
jej Scislej obserwacji aby mie¢ niezbite dowody na jej wspéiprace z Gestapo. Niebawem
uzyskano informacj¢ , od faczniczki por. Augustyna Westphala Franciszki Pomeranskiej , ze
Kurowska 15 lutego 1943 r. ma si¢ uda¢ pociagiem do Gdyni. Trzech asow wywiadu Gryfa
przybylo wczesniej do Koscierzyny. Byli to : Jozef Drewa, Pawel Hebel, Stefan Paczoska. W
Gdyni na dworcu obserwacj¢ w tym dniu prowadzita Agnieszka Drewa i czekala na przyjazd
pociagu z Koscierzyny. 15 lutego H. Kurowska udata si¢ na dworzec PKP w Koscierzynie.
Wywiadowcy ,prowadzili” Kurowska do Gdyni. Widzieli ja jak w kawiamni gdynskiego
dworca przekazata kopertg niemieckiemu oficerowi Gestapo, katowi Kaszubéw — Kurtowi
Hagemaﬁnowi. Kurt Hagemann byl oficerem Gestapo. Pochodzit z Wejherowa, gdzie przed
1920 r. mieli fabryke mydta, mial brata Bruna Hagemanna réwniez oficera Gestapo.Ten
mieszkal w Wejherowie. Kurt Hagemann byt komisarzem granicznym Gestapo. Prowadzit
$ledztwa w sposéb wyjatkowo brutalny , zngcal si¢ nad aresztowanymi gryfowcami , byt
zwany ,katem Kaszubow”. Utrzymywal kontakt z agentami i konfidentami z Gdyni,
Wejherowa, Kartuz, Koécierzyny i Bytowa np. z konfidentem Jozefem Gierszewskim ps.

»Rys” 1 jego kochanka Haling Kurowska. Byt na tropie , bliski wykrycia gdzie ukrywat si¢ (w
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zarnej Dgbrowie pod Bytowem) ks. ptk, Jozef Wrycza w czasie wojny Honorowy Prezes
TOW Gryf Pomorski.
Wywiadowcy ,przejeli” teraz w Gdyni na dworcu Hagemanna , ktéry kupil bilet do
Wejherowa, sami rowniez kupili bilety i zajeli miejsce w przedziale Hagemanna. Za Reda na
wysokosci Pieleszewa , gdzie po lewej stronie ciagnie si¢ las przystapili do akcji. J. Drewa
zazadal od Hagemanna wydania koperty od Kurowskiej. Gestapowiec siegnat do kieszeni ,
ale zamiast koperty wyciagnat pistolet i probowat zastrzeli¢ Drewe. Obstawa Drewy, Hebel i
Paczoska — mistrzowie kurkowi natychmiast musieli zastrzeli¢ Hagemanna. Zabrali mu
koperte od Kurowskiej, zerwali plombg hamulcows i kiedy pociag zwolnit bieg wyskoczyli i
znikneli w pobliskim lesie. W kopercie przejetej od K. Hagemanna znajdowaly si¢
przeznaczone dla Gestapo dokumenty pisane wlasnorgcznie po niemiecku przez Jozefa
Gierszewskiego — ,,Rysia”, ktory wraz z Kurowska donosit gdzie kwateruja ZolnierzeaGryfa.
Wskazywali miejsce lokalizacji bunkréw, podawali nazwiska i adresy a takze dokumentacje
fotograficzng w celu tatwiejszego rozpoznania i pojmania zotnierzy Gryfa.
Te przejete dokumenty oraz inne materialy zostaly skierowane do Wojskowego Sadu
Organizacyjnego Gryfa, ktéremu przewodniczyl s¢dzia zawodowy ,,Bialy” — por. Wladystaw
Ostrowski. Sad skazal ,,Rysia” Gierszewskiego za wspolprace z Gestapo i NKWD na kare
$mierci.
Po wojnie spotkalem si¢ z J6zefem Drewa, ktéry byt szefem wywiadu i kontrwywiadu Gryfa
oraz jego matzonka Agnieszka Drewa, ktorzy zdawali szczeg6towe relacje o tym zamachu na
kata Kaszub6w K. Hagemanna 15 lutego 1943 r. Agnieszka Drewa relacjonowala , ze kiedy
wywiadowcy J. Drewa, P. Hebel, St. Paczoska ,zajeli si¢” K. Hagemannem ona $ledzita
Haling Kurowska. Gdy rozstata si¢ z Hagemannem i opuscita dworzec w Gdyni H. Kurowska
poszta ul. Starowiejska w kierunku Placu Kaszubskiego, kiedy doszia do ul. Horst — Wessel
Strasse (4brahama) skrgcita w prawo i udata si¢ do kamienicy nr 6 . Tam A. Arendt miat
swoje biuro gestapowskie. Przez okoto 20-30 minut obserwowala to miejsce. Po tym czasie z
»biura” tego wyszlta H. Kurowska wspdlnie z Janem Kaszubowskim wsiedli razem do
samochodu i udali si¢ na ul. Alberta Forstera i znikneli jej z oczu.
Z szefem wywiadu i kontrwywiadu Gryfa Jozefem Drewa spotykalem sie po wojnie wiele
razy , goscitem go réwniez w moim domu. Zawsze w naszych rozmowach wracalismy do
czaséw wojennych. Drewa byt starszy ode mnie o trzy lata.

Opowiadal mi np. , ze szczegotami jak u bohaterskiej rodziny Grubbéw ( tak nazywat

1q rodzing ) w Gdyni na ulicy Starowiejskiej 58 powinowaty z tg rodzing por. inz. Grzegorz

Wojewski (zamordowany skrytobéjczo przez polskojezyczng grupe Gestapo w styczniu 1945
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r.) i Lucjan Cylkowski na zapleczu domu Grubbow gdzie byly m.in. stare stajnie umiescili
radiostacje nadawczo-odbiorcza Gryfa, ktora wedlug J. Drewy obstugiwal m.in. Lucjan
Cylkowski. Dziatal ona w latach 1942 — 1944 r.

Drewa wyjasnial , ze w luksusowym domu Grubby w czasie wojny mieszkali
gestapowcy wysokiego szczebla. Ta whasnie okoliczno$¢ uznali za korzystna na umieszczenie
tam tej radiostacji Gryfa. Z polecenia Dowddcy Gryfa por. Jéozefa Dambka przewieziona
zostata ona z Borzystowskiej Huty od rodziny Tempskich przez Alfonsa Pryczkowskiego do
Gdyni.

Agnieszka Drewa wspdlnie z Jozefem Drewa po wojnie mieszkali w Wejherowie — wyjasniali
,ze oni jak rowniez inni zotnierze Gryfa w czasie wojny i po wojnie byli przesladowani przez
polskojezyczng grupe Gestapo, ktorg kierowali m.in. Jan Kaszubowski, Aleksander Arendt,
Jan Szalewski, Aleksander Schulz.

Ta polskojezyczna grupa Gestapo zostata oficjalnie przemianowana na NKWD-UB 17 IV
1945 r. w Szczecinie przez szefa NKWD na Polsk¢ Konstantego Rokossowskiego. Wtedy
uniewinniony zostal kat Pomorza Hans Kassner vel Jan Kaszubowski i cala polskoj¢zyczna
grupa Gestapo. Wyrokiem sadu radzieckiego w Szczecinie — zatwierdzonym przez
Konstantego Rokossowskiego.

Polskojezyczng grupg Gestapo powotano w Gdansku-Oliwie na przelomie 1935/1936
roku. Powolania tego dokonali wyslannicy Hitlera na czele z Waldemarem Nicolai ptk SS,
ktory byt doradca Hessa — zastgpcy Hitlera i wystannicy Stalina na czele z Karolem Radkiem,
ktéry byl najblizszym wspoétpracownikiem Lenina (Zyd urodzony w Tarnowie o nazwisku
Sobelson). Celem ich dzialan bylo podwazenie Traktatu Wersalskiego. Podzial Europy
miedzy Hitlera i Stalina w tym wspdlng likwidacj¢ Panstwa Polskiego. Bylo to poczatkiem
Zbrodniczego Paktu Ribbentrop-Mototow . Wy-nikiem tego Paktu byl wspdlny atak na Polske
Hitlera i Stalina we wrzes$niu 1939 r. Konicowym wynikiem tego Paktu bylo powotanie przez
agentéow NKWD i Gestapo (np. Boleslawa Bieruta i Michala Zymierskiego) Krajowej Rady
Narodowej — KRN — okupacja Polski po 1945 r. Do okupacji Polski i narzucenia nam
zbrodniczego systemu komunistycznego uzyto rowniez polskojezycznej grupy Gestapo. W
tym celu ta grupa Gestapo na ustugach réwniez NKWD juz w czasie wojny likwidowala
tysiace Polakéw, ktorzy dziatali na rzecz niepodleglego bytu Panstwa Polskiego. W
szczego6lnosci Narodowo-Katolickiego Gryfa.

W czasie , kiedy okupacyjne wojska sowieckie wkroczyly na Pomorze Gdanskie,
gdzie byly gtéwne bazy dzialania polskojezycznej grupy Gestapo , takie osoby jak : Jan
Kaszubowski, Aleksander Arendt, Jan Bianga, Jan Szalewski, Willi Stefaniak, Ludwik Miotk,
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Bernard Szczgsny, Leon Lubecki, rozpocz¢to masowe aresztowania zotnierzy Gryfa.
Gléwnych przywodcow mordowano skrytobdjeczo np. inz. Grzegorza Wojewskiego
Komendanta Naczelnego Gryfa w latach 1943-1945, por. Jana Goncza Komendanta
Koscierzyny, ostatniego Dowodce Gryfa por. Augustyna Westphala. Wigkszos¢ ciat
zamordowanych nie wydawano aby potem falszowac, ze zostali aresztowani przez sowietow i. .
zgineli ,,na Syberii™.

Natomiast okolo czterdziestu zotnierzy Gryfa ci wyzej wymienieni oprawcy przetrzymywali
na UB w Gdansku a nastgpnie wywieziono ich do wigzienia w Szczecinie w kwietniu 1945 r.
Wigzniowie ci dwa razy dziennie byli wyprowadzani na apel na zewnatrz wiezienia,
ustawiani w dwuszeregu a przegladu ich dokonywali sowieccy oficerowie w wérod ktorych
byt réwniez gestapowiec Hans Kassner vel Jan Kaszubowski . Chodzilo o pokazywanie
zotnierzom Gryfa, ze Jan Kaszubowski byl oficerem sowieckim ich najblizszym
wspotpracownikiem. Jeden z tych Zotnierzy Gryfa, aresztowany i wywieziony do Szczecina,
Marian Jankowski bliski wspotpracownik por. J. Dambka opowiadal wielokrotnie mnie oraz
innym , ze w czasie tych przegladow w Szczecinie zwrdcil si¢ do gestapowca Jana
Kaszubowskiego nastgpujacymi stowami ,,panie Kaszubowski przez calq wojnq nie udalo sie
panu nas zlapa¢ a teraz nas dostaliscie”.

Po tych zabiegach tu opisanych kat pomorzan gestapowiec Jan Kaszubowski, ktéry
wymordowal wlasnorgcznie dwa tysiace zotnierzy Gryfa zostat 17 IV 1945 r. w Szczecinie
wyrokiem sadu sowieckiego uniewinniony wraz z cala polskojezyczng grupa Gestapo
przemianowang oficjalnie na UB. Wyrok tego sadu zatwierdzil agent NKWD na Polske
Konstanty Rokossowski.

My zolnierze Gryfa po 1945 r. nie ztozyliémy broni lecz przystapiliSmy do drugiej

konspiracji skierowanej przeciwko sowieckiej okupacji, poniewaz Polska nie byla wolna.
ByliSmy zolnierzami wyklgtymi, Gryfowcow skrytobdjczo mordowano i wtracano do
komunistycznych wigzien.
Tak bylo réwniez w przypadku Jozefa Drewy Szefa Wywiadu i Kontrwywiadu Gryfa (z
ktorym bylem do S$mierci w latach dziewieédziesiqtych w stalym kontakcie). Wskutek
prowokacji Jana Kaszubowskiego, Aleksandra Arendta, Bernarda Szczgsnego, Jana
Szalewskiego i Aleksandra Schulza zostal aresztowany Jozef Drewa. Po wojnie byl on
niewygodnym $wiadkiem z czaséw wojny, ktory likwidowal przywdodcow polskojezycznej
grupy Gestapo. ’

Po wojnie byl rowniez $wiadkiem jak polskojezyczna grupa Gestapo przemianowania

zostata na NKWD i UB w dniu 17 IV 1945 r. w Szczecinie, wtedy szczegdlnie fatszowata
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histori¢ i przesladowata zoinierzy TOW Gryf Pomorski. Na przykiad w Wejherowie 26
stycznia 1946 r. zmart Jan Walter, Jozef Drewa byl na jego pogrzebie. Jan Walter byl tesciem
zamordowanego Komendanta Naczelnego Gryfa por. inz. Grzegorza Wojewskiego. Pogrzeb
ten odbyl si¢ w Wejherowie na starym cmentarzu katolickim. Wtedy w czasie ceremoniatu
pogrzebowego na oczach zalobnikéw zostal aresztowany Juliusz Koszatka, jedyny
Komendant Naczelny Gryfa , ktéry przezyl wojng, poniewaz znalazl si¢ w obozie
koncentracyjnym w Mauthausen — Gusen , poza zasi¢giem dzialania polskojezycznej grupy
Gestapo. Tego aresztowania dokonali ubowcy Jan Szalewski i Ludwik Miotk i wywieZli go w
nieznanym kierunku, gdzie byl torturowany.

W latach powojennych Jézef Drewa szef wywiadu i kontrwywiadu zostal aresztowany i
przebywal w wigzieniu przez trzy lata na Slasku w Jaworznie. Byt tam wigziony razem m.in.
z prof. Wiestawem Chrzanowskim — pézniejszym Marszatkiem Sejmu RP w Wolnej Polsce.
Jézef Drewa uwazal, ze on tylko cudem przezyl przesladowania polskojezycznej grupy

Gestapo w czasie wojny i po wojnie.
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Lucjan Cylkowski zostal pojmany przez

polskojezyczng grupe Gestapo

Dowaddca Gryfuv,',,/zu"’ (por. Jozef Dambek) na poczatku 1942 r. mianowal Lucjana
Cylkowskiego szefem wywiadu na pétnocno-zachodnia cze$¢ Kaszub. W tym czasie
pracowal on w dalszym ciagu w warsztacie szewskim Rhodego przy ulicy Abrahama,
Stworzyt tam lokal konspiracyjny a w poblizu na tej samej ulicy Abrahama (ktéra w czasie
wojny nosita nazwe Horst-Wessel Strasse No  6) Aleksander Arendt mial swoja
zakamuflowana placowke Gestapo , w ktérej pracowali m.in. Willi  Stefaniak, Jan
Kaszubowski, Ludwik Miotk, Bernard Szczesny.

Aresztowanie ,,Lucka” (Lucjana Cylkowskiego) nastapilo 30 wrzesnia 1942 r. Ja dwa
dni wezesniej spotkalem si¢ z nim jeszeze w Gdyni na Witominie. O areszlowaniu
dowiedziatem si¢ tego samego dnia od Jozefa Welz, ktory powiedzial ,ze Lucjan Cylkowski
zostat aresztowany przez Jana Kaszubowskiego i Aleksandra Arendta i jest przestuchiwany na
Gestapo na Kamiennej Gorze (rodzina Jozefa Welz przybyla do Gdyni z poznanskiego w
1930r.) Ojciec Jézefa byl murarzem, pracowat u nas przed wojna przy rozbudowie naszego
domu na ulicy Pomorskiej, Jozef Welz pracowal na Kamiennej Gorze przy sprzataniu ulic.
kosit trawniki, sadzit kwiaty a zima odrzucal $nieg. Pracowali tam réwniez jego siostra i bral,
Jozef Welz zostal zmuszony dodatkowo do pracy w sobot¢ po potudniu przy willi na ul.
Olsztynskiej Nr 26. Catkowicie zajmowali ja Jan Kaszubowski i Aleksander Arendt. Jozek
sprzatal posesj¢, dbat o ogrod , zima nosit wegiel i drzewo, myl samochody (dwa) Jana
Kaszubowskiego. Jozef Welz nie wiedzial, ze ja jestem w Gryfie. Ujawnil nam ze Jan
Kaszubowski i Aleksander Arendt sa szwagrami. A narzeczona A. Arendia jest Niemka
Hildegarda Skwierowska, z ktéra pod koniec wojny bral $lub w niemieckim urzedzie. Ted¢ A.
Arendta prowadzil cala wojng jako rdzenny Niemiec wlasny zaklad zegarmistrzowski w

Kartuzach.

7 okazji kolejnych urodzin Adolfa Hitlera przypadajacych 20 kwietnia, Jan
Kaszubowski i Aleksander Arendt w miejscu zamieszkania w Gdyni na ulicy Olsztynskiej 26
urzadzali zawsze huczne uroczystosci, na ktérych byli m.in. nastgpujacy gestapowcy : Herbert
Teuffel, Kurt Hagemann, dr. med. D. Horynski, Willi Stefaniak. Liste gosci przekazywal nam

w tamtych latach Jézef Welz.
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Lucjana Cylkowskiego przestuchiwali w Gdyni na Gestapo (Kamiennej Gorze) i w Gdansku
Aleksander Arendt i Jan Kaszubowski. Przebywat w wiezieniach Gestapo od pazdziernika
1942 r. do wiosny 1943 r. Jan Kaszubowski i Aleksander Arendt oferowali mu, ze daruja mu

zycie w zamian za deklaracje wspotpracy z Gestapo w $ciganiu i rozpoznawaniu czolowych

czlonkow Tajnej Organizacji Wojskowej Gryf Pomorski na calym Pomorzu. Gestapowcey
zdawali sobie sprawe, Ze w osobie Cylkowskiego maja do czynienia ze znaczacym cztonkiem
TOW Gryf Pomorski. Osoba inteligentna, znajaca perfekcyjnie jezyk niemiecki, jezyk dunski,
jezyk kaszubski, mowiacy w dialekcie kociewskim. Nakazywali aby wniknal do najwyzszych
struktur Gryfa i rozbijal TOW Gryf Pomorski od wewnatrz. Cylkowski tylko pozornie podjat
wspotprace z Gestapo. Jak zostal zwolniony z Gestapo otrzymat od nich dlugi spis osob, ktére
mial $ciga¢, ustala¢ miejsca i adresy, wykonywa¢ dokumentacje fotograficzny osob
poszukiwanych przez Gestapo m.in. :

,Jura” por. Jozefa Dambka , Dowédcy Gryfa

,JFerrum” por. inz. Grzegorza Wojewskiego, Komendanta Naczelnego

,.Batorego” Bernarda Michalka, Komendanta na pow. Morskiego

»Rawycza” ks. pplk. Jozefa Wrycza

»Zagloby” Pawla Hebla asa wywiadu Gryfa

,,Szybkiego” Jozefa Drewy, szefa wywiadu Gryfa

Jana Goncza Komendanta Gryfa na pow. Koscierski oraz innych.

Jak Lucjan Cylkowski zostal zwolniony z Gestapo zorganizowano nastgpujaca
prowokacje — ogloszono, ze Cylkowski zbiegl z Gestapo i rozestano za nim listy goncze.
Gryfowcy walczyli na terenie Pomorza, ktére dekretem Hitlera z 8 X 1939 r. wigczone
zostalo w struktury hitlerowskiego pafstwa . Panowal tu wyjatkowy terror np. catkowity
zakaz uzywania jezyka polskiego, dzialala tu réwniez polskoje¢zyczna grupa Gestapo na
ustugach NKWD, dlatego w Gryfie w spos6b wyjatkowy przestrzegali$my Zelaznych zasad
konspiracji. Na przyklad osoby , ktore byly w Gryfie i zostaly aresztowane przez Gestapo a
nastepnie zwolnione, nie mogly by¢ przyjete z powrotem do Gryfa. Zachodzita obawa. Ze
takie osoby mogly podja¢ wspolprace z Gestapo. To dlatego Aleksander Arendt 1 Jan
Kaszubowski upozorowali, ze Cylkowski nie zostal zwolniony z Gestapo a zbiegl i rozeslali
za nim listy goficze aby w ten sposéb umozliwi¢ mu wniknigcie w struktury Gryfa w celu
rozbijania Gryfa od wewnatrz. Po opuszczeniu wigzienia Cylkowski oczywiscie nie podjal
deklarowanej wspélpracy z Gestapo. Rozpoczal natychmiast poszukiwanie kontaktu z

Dowédcg Gryfa ,,Jurem” por. Jozefem Dambkiem co nie bylo rzecza tatwa. Udato mu si¢
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poprzez dawnych wspotpracownikow spotka¢ z J. Dambkiem. Ujawnil wszelkie okolicznosci,
ktére go spotkaly na Gestapo, m.in. jakie osoby prowadzily przestuchania, jak byl naklaniany
do wspolpracy z Gestapo.

Potwierdzit ,,Jurowi”, ze podjal deklarowana wspdlpracg z Gestapo, wtedy Aleksander Arendt
i Jan Kaszubowski wreczyli mu listg 0sob, ktorych mial rozpracowywac i przekazywac na
Gestapo. Podawac ich nazwiska, adresy, miejsca zamieszkania, funkcje w Gryfie, micjsca
kwaterowania zotnierzy Gryfa na catym Pomorzu.

Cylkowski na tym spotkaniu przekazal ta list¢ z Gestapo Dowddey Gryfa por. J. Dambkowi,
ktéry niezwlocznie réznymi drogami m.in. przez kurierow powiadomil te osoby o
$miertelnym zagrozeniu. Uratowalo to zycie wielu zotnierzy Gryfa.

Cylkowski nie podjat deklarowanej wspétpracy z Gestapo i rozpoczal si¢ ukrywac ,zy¢ na
stopie nielegalnej”. Bylo to zagrozeniem dla Jana Kaszubowskiego a szczegolnie dla
Aleksandra Arendta, ktérzy mieli obja¢ wysokie stanowiska w zniewolonej Polsce m.in. w
UB a A. Arendt mial byé forowany przez NKWD po waojnie - poprzez falszowanic - na
komendanta Gryfa w celu rozbijania i likwidacji Gryfa po wojnie. W tej sytuacji nie mozna
byto dopusci¢ aby L. Cylkowski i J. Dambek przezyli wojng. Nalezato najlepiej zlikwidowac
ich przed wkroczeniem wojsk sowieckich na Pomorze. Wtedy te zbrodnie mozna bylo
przypisaé Niemcom. Grupa J. Kaszubowskiego skrytobdjczo zamordowala Tworce i
Dowédce Gryfa por. J. Dambka 4 III 1944 r. w Sikorzynie. Natomiast Lucjan Cylkowski
zostal aresztowany w elektrowni wodnej w Bolszewie 10 I1I 1944 r.

Lucjan Cylkowski ukrywal si¢ w réznych miejscach na Kaszubach m.in. razem z Janem
Skwierczem, ktérego rodzine m.in. z synem Tadeuszem Skwierczem (obecnie wybitnym inz.
architektem projektantem wielu ko$cioléw) wywiézi na Kujawy do miejscowosci Janikowo —

Matwy.

Jan Skwiercz tak przedstawial w rozmowie ze mna swoja wspélprace z L.
Cylkowskim w czasie okupacji niemieckiej :
W czasie okupacji niemieckiej bylem poszukiwany przez Gestapo dlatego, ze moja rodzina
dzialala na rzecz przylaczenia do Polski Kaszub i calego Pomorza po pierwszej wojnic
$wiatowej. W sposob szczegdiny wspierala dzialania Antoniego Abrahama. Jak rdwniez 1o
ze bylem wiascicielem kamienicy przy ul. Starowiejskiej 37, stacji benzynowej i

przedstawicielem firmy samochodowej w Gdyni.
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Ukrywalem si¢ w réznych miejscowosciach na Kaszubach miedzy innymi z Lucjanem
Cylkowskim ps. ,,Lucek” gdynskim nauczycielem, harcmistrzem,  Szefem  Dywersji

Pozafrontowej na pow. Morski.

Jak L. Cylkowski zostal przez Gestapo pierwszy raz aresziowany 30 1X 1942 r. byl
przesluchiwany na Kamiennej Gérze w Gdyni, takze w Gdansku przez gestapowcdw Jana
Kaszubowskiego i Aleksandra Arendta, kidrzy darowali mu zZycie w zamian za deklarowanq
wspdlprace z Gestapo w Sciganiu i rozpracowywaniu czlonkéw Tajnej Organizacji Wojskowej

Gryf Pomorski na calym Pomorzu.

Po uzyskaniu wolnosci wiosnq 1943 r. L. Cylkowski nie podjal  deklarowanej
wspélpracy z Gestapo, a wrecz przeciwnie nasilil kontakty z konspiracjq niepodleglosciowq w
Gryfie. Ujawnil natychmiast dowédcy ., Gryfa Pomorskiego” por. Jozefowi Dambkowi liste
gryfowcdw , ktdrych mial Scigaé i wskazywac miejsca ich pobytu. List¢ t¢ dostal na Gestapo
od Jana Kaszubowskiego i Aleksandra Arendta.” Dalej Jan Skwiercz podawal :

W tym to czasie spotkalem si¢ u doktora Kotowskiego  kidry byl moim szwagren w
Kartuzach na ulicy Parkowej nr 4 z Lucjanem Cylkowskim. Za zgodq Pawla Kuperszmita,
ktory byl nadzorcq elektrowni wodnej w Bolszewie kolo Wejherowa sam osobiscie zbudowal
specjalng kryjowke dla L. Cylkowskiego i dla mnie. Pod strumieniami wody padajqeej na
lopatki turbiny zbudowalem z grubych bali specjalng skrzynie na dwie osoby , ktéra mozna
bylo w razie czego zatopi¢ w wodzie. W wypadku jakiegos niebezpieczenstwa ze sirony

Gestapo tam sie chowalismy. Ta nasza kryjowka byla bardzo trudna do wykryeia,

nazywalismy tez jq bunkrem.

Aleksander Arendt osobiscie bral udzial w sciganiu i poszukiwaniu L. Cylkowskiego i

mnie. W tym czasie , kiedy si¢ tam u Pawla Kuperszmita ukrywalismy w iej elektrowni dwa

razy przybyl do niego Aleksander Arendt z pewnq osobq, kiorq przedstawil | ze jest Polakiem
ze Slgska i uciekl ze Slaska tutaj na Pomorze przed poszukujqcym go Gestapo. Cheial , zeby
go tu przechowac i dac schronienie. Po pewnym czasie okazalo sie, Ze ten osobnik, kidrego A.
Arendt przedstawil jako rzekomego Polaka ze Slgska byl pracownikiem Gesiapo, byl 1o Jan

Bianga najblizszy wspolpracownik Jana Kaszubowskiego i A leksandra Arendta.
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Po pewnym czasie 10 Il 1944 r. L. Cylkowski zostal ponownie aresztowany . Stalo sie
to w naszej elektrowni wodnej, gdzie si¢ ukrywalismy. W tym dniu aresztowania Cylkowski
wyslal mnie po papier do pisania. Aresztowania tego dokonali ludzie Jana Kaszubowskiego i
Aleksandra Arendta, ktérymi w czasie tej akcji kierowal Jan Bianga rodem z Wejherowa. To
ten sam osobnik, ktorego A. Arendt wczesniej przedstawial jako rzekomego Polaka ze Slgska,
ktory ucieki na Pomorze przed poszukujqcym go Gestapo.”

Po trzech miesigcach tortur 15 VI 1944 r. zostat zestany do KL Stutthof , gdzie 12 VII 1944 r.
zostat zamordowany.

Lucjan Cylkowski nalezal do pokolenia silnic do$wiadczonego, urodzonego w
niewoli, urodzil si¢ bowiem w 1907 r. Po odzyskaniu przez Polskg niepodleglosci byt
nauczycielem, wybitnym organizatorem Polskiego Katolickiego Harcerstwa na calym
Pomorzu. Od 1927 r. na Pomorzu wspélpracowal z takimi bohaterami jak por. Jozef Dambek
i Julian Koszatka, organizatorami ,Sieci Dywersji Pozafrontowej” - systemu obronnego
Polski przedwrzesniowej. Byl wybitnym czlonkiem tej sieci. W latach okupacji byt
2zolnierzem Tajnej Organizacji Wojskowej ,,Gryf Pomorski” zamordowanym skrytobdjczo
przez polskojezyczng grupe Gestapo przemianowang 17 IV 1945 r. na UB. Zginat w walce z
dwoma zbrodniczymi systemami XX wieku — nazizmem i komunizmem w wieku 37 lat.

Jego siuzba dia Poiski puwinna by¢ wzorem dla Polskich Nauczycieli. Jego zona byia
Dunka Helena Madsen — Cylkowska , z ktéra miat dwie corki.

Dokonania L. Cylkowskiego powinny byé¢ przyblizone Dunskim Organizacjom
Antyhitlerowskim.
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ZWIAZEK SOLIDARNOSCI POLSKICH KOMBATANTOW

81-368 Gdynia, ul. Swietojariska 5/7 Koto / Gdynia

Ryszard Danieluk Gdynia, 18 XI 2004 r.
Prezes Zarzadu

Pan Komandor

mgr Bernard Szczeblewski
Gdynia, ul. Pomorska 18

Podzigkowanie

W imieniu Zwiazku Solidarnoéci Polskich Kombatantéw pragniemy bardzo
serdecznie podzigkowa¢ Panu Komandorowi za przekazany nam egzemplarz
oéwiadczenia z dnia 11 listopada 2004 r., potwierdzony wlasnorecznym podpisem,
w ktérym na 28-miu stronach jako éwiadek historii i uczestnik wydarzen
przedstawil Pan swojg dzialalno§é w Zwigzku Harcerstwa Polskiego i Tajnej
Organizacji Wojskowej ,,Gryf Pomorski” w czasie okupacji hitlerowskiej i po
1945 r., gléwnie na terenie Gdyni.

JesteSmy w sposéb szczegdlny zainteresowani dzialalnoscia Harcmistrza
Lucjana Cylkowskiego w TOW ,Gryf Pomorski” oraz okolicznoécia jego pojmania
w elektrowni wodnej w Bolszewie kolo Wejherowa, ktérego historie Pan opisal.

Serdecznie zapraszamy Pana na nasze spotkanie.

Z wyrazami szacunku,

5'-("&"((,\“4« 2?06: )
)’éu,wh]‘,\k
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Czesé Pamigci Zolnierzom Wykletym z lat 1939-56
Bohaterom ,,Gryfa Pomorskiego”

Pochylmy nasze czola
Zolnicrzom Wyklgtym
Odwaznym Bohaterom Gryfa -
Z tamtych lat pamigtnych
Gdy dwa wrogie narody
Sowieci z Niemcami
Uknuli podta zdradg
Za naszymi plecami
Z okrutng brutalnoscia
Zawladneli Polskg
Wy stangliscie w obronie
Z niebywalg troska
Zeby odebra¢ wrogom
Polskie ziemie nasze
Oddaliscie bez zalu
Miode zycie wasze
Szliscie jak orly biale
Z rozpigtymi skrzydtami
Sciezkami bezdroznymi
Wsrdd pél i lasami
Wyczerpani walkami
Skromnymi zasoby
Nierzadko krzyz brzozowy
Znaczy! wasze groby '
Mitoé¢ w Was do Ojczyzny
Byla bezgraniczna
Nie uznata Wam tego
Witadza polskoj¢zyczna
Cho¢ skonczyla si¢ wojna
[ umilkty strzaty
Oni dalej zawzigcie
Was przesladowali
Jak stado dzikich wilkéw
Za Wami w pogoni
Stawialiscie wciaz opor
Nie zlozywszy broni
Jak kwiaty dane Bogu
Za taski obficie
Wy daliscie w ofierze
Polsce Wasze zycie
Przez zdradziecka wladze
Spod prawa wyjeci
Jestescie chlubg Narodu
O — Zolnierze Wykleci !!!

Eulalia Wielgomas Stoma
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Zoktnierze Wykleci

espt ds. Upamigeniania TOW
LGyl Pomorski”, kidry  powstal
w 1980 r przy Solidarnosci”

zierni-

w Gdansku, w dniu 2 pai
ka 2011 r. ufundowal tablicg pamigtkowa
poswiccong Zotnierzom Wykletym - Zolnie-
rzom ,Gryfa Pomorskiego”.

Tablica umieszezona zostata w Wejhe-
Maja nr 41.
do bardzo zasluzoncej

rowic na kamienicy przy ul. 3

Kamienica ta nalezala

dla utrzymania polskosci Pomorza rodziny

Woirer:

dystaw Sikora, wnuk Jana Wolcera.
Zolnierz

1945 r.

zyczna grupe Gestapo przemianowany po
) b ogrug I I

. Obecnie whasciciclem jej jest Wla-

Gryfa” w ic wojny i po

sladowani przez polskoje-

b)’|| pr

1945 1. na UB. Po wojnie Gryfowcy naleieli
\'])'

do nielicznych organizacji, ktore nie

broni, lecz przystapily do drugicj konspiracji

skicrowanej | vko sowieckiej okupa lql

Deklaracja ideowa , Gryfa” napisa
sienia 1939 ©. przez por. Jozefa Dambka oraz
ks. ptk. Jozefa Wrycze i por. Jana Godcza
v 2. punkcie glosila: ,Gléwnym celem Taj-
nej Organizacji Wojskowej ,Gryf Pomorski”

jest wyzwolenie Ojezyzny i Kosciola katolic-
kiego z niemieckiego brunatnego faszyzmu
i sowieckiej czerwonej zarazy”. Gryfowcy byli
-
lak
zgingl - upamigeniony na tablicy- por. inz.

zolnierzami wykletymi pozbawionymi wsz

kich praw i skrytobdjczo mordowani.

Grzegorz Wojewski — Komendane Naczelny
fa Pomorskiego™ w latach 1943-1945.

Zotnierze ,,Gryfa Pomorskiego”
upamietnieni tablica w Wejherowie

1939 «

sowiccka we wspélnej zmowice napadly na

We wrzesniu Niemcy i Rosja

Polskg na podstawie zbrodniczego pakiu Rib-

bentrop — Molotow. Okupanci po zajeciu |

Polski bratali si¢ na naszej ziemi.
Molotow,
zagranicznych Rosji, przemawiajac do zolnic-

Wiaczestaw minister spraw
rzy Wehrmachtu i Armii Czerwonej, méwit
»Wreszcie  zlikwidowalismy  Polske,
tego bekarta we kiego”. Okupanci glosili,
7o Polelcd iiiz iisivie. i Poliki miedy nieibes
ie Polska jui nie Zyje i Polski nigdy nie be

m.in.:

dzie.

Wladystaw  Sikora jako $wiadek historii
podaje:

W naszym domu na parterze przy ul. 3
Maja 41 w Wejherowie jesieniq /)))/)owo//mr}
organizacje konspiracyjng ,Polska Zyje”. Na-
zwa byla formg protestu przeciwko klamstwom
0['11/1/”1/11'1“, e Polska juz nie istnicje.

Organizacje ,Polska Zyje” powolali: por.
z Wojewski, kidry zostal komendantem
wym, ks. Jozef Bartel, lekarz medycyny
/I//om Wojewski, kupiec Stefan Wojewski, Ger-
truda Wolter - Wojewska, zona Grzegorza , por.
Bernard Michalki oraz Pawel Hebel.

W czerwen 1942 r. w kamienicy J. Wolte-
ra w czasie obrad Rady Naczelnej Gryfa por.
Grzegorz Wojewski i Gertruda Wolter -Wojew-
ska polgezyli organizacje , Polska Zyje” z TOW
» Gryf Pomorski”.

Por. Grzegors Wojewski w styczniu 1945 r.
zostal skrytobdjczo zamordowany przez polsko-

G ,';‘21

W CZERWCU 1942 R. W CZASIE O
POR. INZ. GRZEGORZ WOJEWSKI |.
POLACZYLI ORGANIZACJE ,,POLSKA

¢

czycang grupe Gestapo po 1945 r. przemiano-
wang na UB.

Na uroczysios¢ odsloniccia tablicy przy-
byli:
- dr Barbara Rupiriska , cérka Grzegorza

i Gertrudy Wojewskich, wraz z me¢zem  zna-
nym chirurgiem,

- Halina Dargacz i Renata Krystoszek

(wraz z rodzinami) - corki Stefana Darg,

1 pt.

wybitnego konspir
»Zbrodnie polskoj nej grupy Gestapo

przemianowanej po 1945 r. na UB w okresic

okupadji niemicckicj i sowieckiej w Polsce”,

- syn Bernarda Pawla Pawskiego -
dzielnego Komendanta LGryfa” mia
a, zamordowanego skrytobéjczo (ze

1ymi rckoma
w1952 r),

- Edmund Hulsz ~ przywdédca Powstania
Grudnia 1970 w

licznosciowe przeméwienie,

utopiono go w Wigle
g

Gdyni, kiéry wyglosit oko-

- Andrzej Olszewski - Prezes Zwiazku So-
lidarnosci Kombatantéw - kolo Gdynia,
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Oswiadczenie

Méj ojciec Waclaw Szczeblewski byl zalozycielem szkoly o nazwie Prywatna
Pomorska Szkota Sztuk Pigknych z prawami panstwowych szkét publicznych, ktéra
znajdowala si¢ w Gdyni przy ul. Pomorskiej 18 w naszym domu. Tam réwniez mieszkala
nasza rodzina. Jak wybuchta wojna we wrzesniu 1939 r. Niemcy zajeli nasz dom a my
mieszkaliSmy tam tylko ;,kqtem”‘ Ojciec pracowal poza Gdynia w réznych miejscach przez
diuzszy czas w Kartuzach. Ja natomiast pracowalem m.in. dorywczo w handlu, bylem
goncem.

Z Gdynskim Harcerstwem bylem zwiazany od 1934 r. Komendantem naszym byl
nauczyciel przyrody i geografii Lucjan Cylkowski a naszym opiekunem duchowym ksiadz
prefekt Jozef Szarkowski. Przed wojna petnit rowniez urzad Prezesa Zwiazku Zachodniego w
okregu gdynskim. Dzialalno$¢ ta rozciagata si¢ rowniez na Polakéw mieszkajacych w
Wolnym Miescie Gdansk.

Jak nam opowiadal L. Cylkowski , byl Kociewiakiem , urodzil si¢ w Zimnych
Zdrojach w 1907 r. Po uzyskaniu dyplomu nauczycielskiego w 1927 r. w Koscierzynie uczyt
przyrody i geografii w Szkole Podstawowej w Pucku.

Jak w maju 1940 r. zostalem zaprzysi¢zony przez L. Cylkowskiego w Tajnej
Organizacji Wojskowej Gryf Kaszubski dowiedzialem sig, ze nalezal on przed wojna do
..Sieci Dywersji Pozafrontowej”. -

Jako $wiadek historii i uczestnik tych wydarzen stwierdzam, ze L. Cylkowski nie
nalezal nigdy do Armii Krajowej (powolanej w 1942 r.). Jak to twierdza osoby, ktore
falszowaty histori¢ Pomorza zwigzane z NKWD-UB, Informacja Wojskowa, SB, oficerami
politycznymi PRL takimi jak Leon Lubecki, Konrad Ciechanowski, Elzbieta Zawacka,
Stanistaw Gierszewski, Krzysztof Komorowski, Zbigniew Talewski, Rajmund Bolduan,

Tadeusz Bolduan oraz inni.
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Tutaj na Pomorzu we wrzesniu 1939 r. powstat i walczyl Narodowo-Katolicki Gryf.
Powolany na bazie Sieci Dywersji Pozafrontowej, ktéra byla czgscig systemu obronnego
Polski przedwrzesniowej tworzonej na Pomorzu od 1926 r. przez ,.Jura” wybitnego polskiego
konspiratora , oficera do zadan specjalnych na odcinku wywiadu antyniemieckiego por.
Jozefa Dambka, ktory byt przywddca pomorskiej konspiracji.

Jako komandor Marynarki Wojennej stwierdzam, ze Gryf byl wazna czgscig systemu
obronnego II RP , powolany we wrzesniu 1939 r. , kiedy jeszcze trwala kampania
wrzesniowa. Gryf stanowil ciaglo$¢ systemu obronnego Polski przedwrzesniowej i byt
zbrojnym ramieniem Polskiego Rzadu Emigracyjnego w Londynie.

L. Cylkowski , kiedy byl nauczycielem w Pucku od 1927 r. razem z por. Jozefem
Dambkiem , ktéry byt réwniez nauczycielem na terenie powiatu morskiego w Stawutowku,
Domatowie, Le$nie, Zarnowcu oraz z Juliuszem Koszalka kierownikiem placowki strazy
granicznej nad Piasnica uczestniczyli w rozpracowywaniu niemieckich grup dywersyjnych
kierowanych m.in. przez Niemca mtynarza Priebego z Pucka. Za pomoca m.in. mtynarza Jana
Priebego probowano przerzucaé niemieckg bron droga morskg — kutrami rybackimi do
Wolnego Miasta Gdanska. Miasto to bylo zdemilitaryzowane. Celnicy polscy byli na
wszystkich granicach WM Gdansk lacznie z granica morska.

L. Cylkowski szkolony byl przez por. J. Dambka i $cisle z nim wspotpracowal, stat si¢
waznym przywddcg Sieci Dywersji Pozafrontowej Kaszub i calego Pomorza, podobnie jak
Benedykt Porozynski, Czestaw Porozynski, Bernard Mysliwek pod przykrywka harcerstwa
dziatali w Sieci Dywersji Pozafrontowe;j..

Wszyscy tu wyzej wymienieni przeze mnie wybitni dzialacze Sieci Dywersji
Pozafrontowej, ktorzy dziatali w ramach Polskiego Harcerstwa lacznie z nauczycielem
Alojzym Socha zostali oni skrytobdjczo zamordowani przez polskoj¢zyczna grupe Gestapo,
ktora kierowali m.in. gestapowcy Jan Kaszubowski, Aleksander Arendt, Jan Szalewski, Leon
Lubecki, Ludwik Miotk, Jan Bianga, Bernard Szczgsny.

Ci wybitni Pomorscy czlonkowie Sieci Dywersji Pozafrontowej i jednoczesnie
wybitni organizatorzy Pomorskiego Harcerstwa tacy jak Lucjan Cylkowski, Benedykt
Porozynski, Czestaw Porozynski, Bernard Mysliwek, Alojzy Socha zostali zamordowani
skrytobdjczo w tym celu aby po 1945 r. mozna bylo falszowaé histori¢ Harcerstwa na
Pomorzu a szczegblnie Harcerzy z Gdyni, ktdrzy mieli rzekomo wspdipracowaé z
okupacyjnymi oddziatami sowieckimi z NKWD, ktére zniewalaly Naréd Polski i jakoby
dlatego Gdynia nie zostala zniszczona. Poniewaz Harcerze przekaza¢ mieli rzekomo

okupantom sowieckim m.in. niemieckie umocnienia wojskowe w Gdyni. Jako $wiadek
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historii Gdynski Harcerz , zolnierz TOW Gryf Pomorski stwierdzam, ze jest to nieprawda,
jest to po prostu klamstwo komunistyczne. Harcerze gdynscy nigdy nie wspéipracowali z
sowieckim okupantem.

W czasie wojny wspolpraca z NKWD i Gestapo byla zdrada Panstwa Polskiego —
karana $miercia. Statut Ideowy TOW Gryf Pomorski w II punkcie glosit, ze ,,.Celem TOW
Gryf Pomorski jest wyzwolenie Ojczyzny i Kosciola Sw. z niemieckiego brunatnego faszyzmu i
sowieckiej czerwonej zarazy.”.

Ostatni Dowédca Gryfa por. Augustyn Westphal wydal rozkaz traktowania oddziatow
sowieckich jako $miertelnych wrogéw dla Polski i nie podejmowanie z nimi zadnej
wspotpracy. Znane nam byly w Gryfie masowe mordy oficeréw polskich w Katyniu oraz
mordy zolnierzy AK na Wilenszczyznie a w czasie Powstania Warszawskiego
wspotpracowali z Niemcami w zniszczeniu miasta. Celem tych oprawcow z NKWD , ktorzy
wkraczali na Pomorze nie byla walka z Niemcami lecz likwidacja zotnierzy Gryfa, ktorzy byli
podporg Polskiego Patriotyzmu. Laczyli bowiem czynnik narodowy z katolickim i dziatali na
rzecz niepodleglego bytu Panstwa Polskiego . Po 1945 r. zolnierze Gryfa nie zlozyli broni
lecz przystapili do 11 konspiracji skierowanej przeciwko sowieckiej okupacji.

Dzialania tych agentéw sowieckich prowadzity do likwidacji warstw przywodczych
Narodu Polskiego i okupacji wojskowej i narzucenie Polsce zbrodniczego systemu
komunistycznego a harcerze gdyiiscy mieli wspotpracowaé ze zbrodniarzami w dokonaniu tej
zbrodni. Bylismy Zotnierzami wyklgtymi, skrytobojczo mordowanymi.

Ostatni Dowédca Gryfa por. A. Westphal zamordowany w 1946 r. przez
polskojezyczna grupe Gestapo przemianowana po 1945 r. na UB, przewidywat , ze ,,w pogoni
za Niemcami Rosja sowiecka moze zajqé teraz calq Polske. A Polska wierny sojusznik
aliantéw zachodnich okrojona terytorialnie nie bedzie wolna, okupacja sowiecka moze byé
dluzsza i gorsza niz niemiecka.” Nakazywal ,.aby niczego nie ujawniac, broni nie oddawac,
wszystko zachowaé w tajemnicy, obserwowac sytuacje’.

Dlatego Harcerze Gdynscy, ktérych bylem aktywnym cztonkiem nigdy nie
wspélpracowali z sowieckimi okupantami. Jak twierdza dzisiaj niektorzy falszerze historii
zwiazani z Gdanskim Oddziatem Instytutu Pamigci Narodowe; .

Natomiast czlonkowie polskojezycznej grupy Gestapo , ktorzy byli czgscia Gestapo a
po 1945 zostali przemianowani na UB zaczeli twierdzi¢ po wojnie, ze wspolpracowali z
NKWD ,, chcieli w ten sposéb przykryé” przed Spoteczenstwem Polski swoja zbrodnicza
wspotprace z Gestapo. Do takich m.in. nalezat Leon Lubecki, Kazimierz Rusinek , Zygmunt

Tanas, ktérzy fatszowali histori¢ Harcerzy Gdynskich i Gryfa, ktéra tu opisujg. Potem




